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1. Inleiding 
 
Hierbij informeer ik u over de conclusies die ik heb getrokken uit het algemeen overleg over de 
aanpassingsvoorstellen profielen havo/vwo op 4 februari 2004  en het daarop volgende debat op 12 
februari. Ik informeer u met name over de wijze waarop ik uitvoering zal geven aan de motie van het lid 
Hamer c.s. (Kamerstuk  29 200 VIII, nr. 120) betreffende de taakopdracht en de samenstelling van de 
in te stellen profielcommissies. Ik informeer u verder, conform mijn toezeggingen in het algemeen 
overleg, over de bekostiging van het internationaal baccalaureaat ( Kamerstuk 29 200 VIII, nr. 123, p. 
13) en over de mogelijkheden inzake deeltalen en volledige talen.  
 
2. Taak en samenstelling van de profielcommissies 
 
De taak van de profielcommissies is omschreven in de bijlage bij deze brief. De taakomschrijving sluit 
aan bij hetgeen met de Kamer daarover is besproken en door de Kamer is uitgesproken in de motie 
Hamer c.s. In die motie is ook uitgesproken, dat door de adviezen van de profielcommissies het 
wetgevingsproces niet vertraagd mag worden: wij zijn het daarover nadrukkelijk met elkaar eens. 
 
Deze voorwaarde heeft gevolgen voor de wijze waarop de commissies kunnen adviseren over algemene 
natuurwetenschappen (anw) in het havo. Een geheel open opdracht wat dit onderwerp betreft zou de 
commissies ertoe dwingen, opnieuw een discussie te voeren over het geheel van de profielvoorstellen. 
De positie van anw is immers onderdeel van het geheel van de voorstellen over gemeenschappelijk 
deel, profieldeel en vrij deel. Het reserveren van studielasturen voor anw als algemene verplichting 
betekent het schrappen van studielasturen elders. Afgezien van het feit dat een dergelijke vraag over 
het gemeenschappelijke deel niet aan twee afzonderlijke commissies gesteld kan worden (zij zouden 
daarover mogelijk een verschillende mening hebben), zou dit bovendien leiden tot een zodanige 
vertraging in het wetgevingsproces dat daarmee de voorziene invoeringsdatum van 1 augustus 2007 
niet gehaald kan worden. Niet alleen de wet maar (pas daarna) ook het inrichtingsbesluit, het 
examenbesluit en de examenprogramma’s moeten gewijzigd worden. Zolang de positie van anw in de 
voorstellen niet duidelijk is, is het geheel  van de inhoudelijke voorstellen niet duidelijk en kan daarmee 
ook niet een begin worden gemaakt met de formulering van het wetsontwerp, laat staan dat een 
wetsontwerp aan de Raad van State zou kunnen worden voorgelegd. De inhoudelijke hoofdlijnen 
moeten bekend zijn alvorens dit te kunnen doen. 
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Bovendien: zolang die hoofdlijnen niet bekend zijn, ligt ook de voorbereiding op scholen en bij uitgevers 
van leermiddelen voor een deel stil. 
De in de taakomschrijving van de profielcommissies opgenomen omschrijving voorkomt dit probleem. 
De omschrijving zoekt naar een oplossing in de sfeer van de inhoud van vakken en/of van 
keuzemogelijkheden en legt de nadruk op het belang van de inhoudelijke kernbenadering van algemene 
natuurwetenschappen. De commissies wordt gevraagd of die ook in het havo behouden kan worden 
binnen de overeengekomen kaders van vakken en studielasturen. 
 
De profielcommissie E&M/C&M wordt gevraagd om te adviseren over de vraag of het/een kunstvak in 
het profiel C&M op termijn opgenomen zou kunnen worden als een verplicht vak, overeenkomstig de 
uitspraak in de motie. Ik heb in het debat daarover de mogelijkheid genoemd, dat ik alle betrokkenen 
nog eens bij elkaar roep om dit specifieke punt te bespreken, te weten de vakverenigingen van de 
kunstvakken en de brede organisaties van het voortgezet onderwijs en van het hoger onderwijs. Naast 
de vraag die ik aan de profielcommissie zal voorleggen, zal ik ook het eerdergenoemde doen. Van het 
resultaat daarvan zal ik de Kamer op de hoogte stellen en vanzelfsprekend ook de profielcommissie – 
die kan het meewegen in zijn oordeel. 
 
Met het bovenstaande geef ik uitvoering aan de desbetreffende toezeggingen en aan de motie Hamer 
c.s., rekening houdende met de eis die de motie stelt dat daardoor het wetgevingsproces niet vertraagd 
mag worden ( Kamerstuk 29 200 VIII, nr. 123, p 12; id. p 17; Hand. II 03-04, p. 51-3376 lk; id. p. 51-
3376 lk,mk; id. p.51-3377 mk).  
 
Wat de werkwijze en samenstelling van de profielcommissies betreft stel ik mij voor, dat voorzitters en 
leden van de commissies een zodanig gezag in hun kring moeten hebben, dat op korte termijn ( vóór 1 
januari 2005 ) een advies kan worden uitgebracht dat het besluitvormingsproces wezenlijk verder 
helpt. Dat betekent, dat een in omvang beperkt advies op hoofdlijnen wordt uitgebracht dat tot stand 
komt met ondersteuning van een goed uitgerust secretariaat op grond van een beperkt aantal 
vergaderingen. Onder deze voorwaarden kan ik een beroep doen op gezaghebbende personen uit 
wetenschap, hoger onderwijs en voortgezet onderwijs om zich hiervoor beschikbaar te stellen. 
 
3. Deeltalen en talen 
 
In mijn brief van 4 juli 2003, kenmerk VO/OI/2003/23487 heb ik uitgelegd, dat het niet mogelijk is de 
deeltalen  te vervangen door volledige talen zonder dat dit gevolgen heeft voor de rest van het 
vakkenpakket.  Dat betekent dus ook, dat het niet mogelijk is om, vooruitlopend op de algemene 
invoering van de aanpassingen, alvast de deeltalen te vervangen door gehele talen. Er zij echter op 
gewezen, dat in de huidige situatie het wel mogelijk is om gehele talen te volgen in plaats van 
deeltalen. Als de leerling ervoor kiest, kan hij een in het gemeenschappelijke deel verplichte deeltaal 
uitbreiden tot een volledige taal als invulling van de examenverplichting in het vrije deel. In het profiel 
C&M is het nog anders: daar zijn de profielverplichtingen zodanig, dat de leerling in principe steeds 
gehele talen volgt en geen deeltalen. 
Verder werden de problemen bij de deeltalen niet alleen veroorzaakt door het beperkte aantal 
studielasturen, maar ook door de eenzijdigheid van het programma (leesvaardigheid in het vwo en 
spreek-en luistervaardigheid in het havo). Dat probleem is inmiddels opgelost binnen de kaders van het 
huidige vakkenpakket: sinds 1 augustus 2002 mogen scholen zelf een invulling geven aan het 
programma, dat niet meer beperkt hoeft te zijn tot een of twee deelvaardigheden. Daardoor kunnen die 
deeltalen als het ware kleine volledige talen worden. De afsluiting van de deelvakken vindt veelal plaats 
in het vierde leerjaar, dan is er feitelijk sprake van het afronden van een volledig programma, zij het op 
een lager niveau dan bij een volledige taal (voor het hogere niveau kan de leerling kiezen, zie boven). Ik 
heb echter de indruk, dat sommige scholen nog niet op de hoogte zijn van deze mogelijkheid. Ik zal het 
Tweede Fase Adviespunt vragen om in de voorlichting hier nog een keer aandacht aan te schenken. 
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4.  Bekostiging van het IB- curriculum voor gewone Nederlandse leerlingen  
 
Momenteel kent Nederland negen door de overheid erkende en bekostigde afdelingen voor 
internationaal voortgezet onderwijs. Deze zijn verbonden aan een gewone Nederlandse school. De 
doelgroep is beperkt: kinderen van ouders met een internationale arbeidscarrière, die vanwege een 
verhuizing in staat zijn in het buitenland onderwijs met eenzelfde curriculum te vervolgen. Daarnaast 
is er een particuliere school  (te Amstelveen ) met dit IB- onderwijs.  
Het betreffende curriculum leidt op tot het internationaal baccalaureaatsexamen. 
In totaal gaat het bij de negen internationale afdelingen om ruim 2000 leerlingen, verdeeld over zes 
leerjaren. De Nederlandse overheid betaalt het grootste deel van de kosten per leerling: de normale 
bekostiging per leerling in het voortgezet onderwijs vermeerderd met ca 700 euro. Daarnaast betalen 
de ouders gemiddeld zo`n 1500 euro schoolgeld. 
 
Het voorstel van het lid Lambrechts om het IB open te stellen voor gewone Nederlandse leerlingen zou 
een aantal gevolgen hebben. 
Als het gaat om het starten van IB-onderwijs op andere dan de negen huidige scholen met IB, is 
erkenning vanuit de internationale IB-organisatie nodig. Nederland kan niet zelfstandig beslissen dat 
elke school die dat wenst het IB kan gaan aanbieden. Het zou daarenboven gaan om het creëren van 
nieuwe voorzieningen, met hoge investeringen.  
Als het gaat om openstelling van het internationale onderwijs aan de huidige negen scholen voor 
gewone Nederlandse leerlingen, dan zal het extra benodigde geld om het IB-curriculum te volgen, 
moeten worden opgebracht door de overheid, door de school of door de ouders (extra schoolgeld).  
Als de school er geld bij legt gaat dat ten koste van haar andere onderwijstaken. Als Nederlandse 
ouders meer schoolgeld gaan betalen dan de buitenlandse ouders (die laatste profiteren immers van de 
extra bekostiging die de overheid nu geeft voor de IB-leerlingen) geeft dat scheve verhoudingen. De 
overheid kan natuurlijk de extra kosten ook niet betalen – dat zou rechtsongelijkheid geven ten 
opzichte van de leerlingen die het gewone onderwijs volgen. Met andere woorden: de optie om alle 
leerlingen de vrijheid te geven om IB te volgen dat gedeeltelijk door de overheid wordt bekostigd, is 
alleen mogelijk door die overheidsbekostiging terug te brengen naar het niveau van de reguliere 
bekostiging in het voortgezet onderwijs. Dat betekent een achteruitgang in vergelijking met de huidige 
situatie. Die huidige situatie is, dat de overheid een extra bijdrage levert bovenop de normale 
bekostiging, met als legitimatie dat het een beperkte groep leerlingen betreft met een specifieke 
behoefte. Als die legitimatie wegvalt, moet ook de extra bekostiging vervallen. 
 
Een ander aspect betreft de voertaal: Engels. IB-onderwijs wordt gegeven in het Engels. Aan de leraren 
wordt de eis gesteld dat zij native of near native speaker zijn. Momenteel is het al moeilijk voldoende 
bekwame docenten te vinden.  
Naar aanleiding van de groeiende populariteit van het tweetalig onderwijs is bovendien ook in de 
Kamer de vraag gesteld of dit de positie van het Nederlands niet aantast. Mijns inziens zijn er in het 
huidige tweetalige onderwijs voldoende waarborgen voor het Nederlands. Maar die zijn er in het IB dus 
niet. 
 
Ik zie derhalve geen reden tot het openstellen en financieren van IB-onderwijs voor een andere dan de 
wel omschreven doelgroep.   
 
De minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap, 
 
 
 
 
(Maria J.A. van der Hoeven)  
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Bijlage 
 
 
 
Taak profielcommissies 
 
 
Algemeen 
 
 
De profielcommissies adviseren, uitgaande van de overeengekomen invulling van de profielen naar 
vakken en studielasturen per 1 augustus 2007 en de voorziene hoofdlijnen van de examenprogramma’s 
per die datum (middellange termijn), over de verdere inhoudelijke ontwikkeling en de vernieuwing op 
de langere termijn. Het gaat daarbij om de inhoud van de profielen in samenhang, waaronder de 
hoofdlijnen van de inhoud van de vakken. Daarbij schenken zij in het bijzonder aandacht aan de relatie 
tussen kernconcepten en –vaardigheden en contexten en, mede in relatie daarmee, aan dat wat 
algemeen verplicht moet zijn in een vak en de ruimte voor scholen, leraren en leerlingen. Zij betrekken 
daarin ook de mogelijkheden om al op korte termijn door middel van proefprojecten die vernieuwing te 
stimuleren. Dit geldt in het bijzonder voor het nieuw te ontwikkelen geïntegreerde bètavak. 
 
De commissies spreken zich ook uit over de wijze waarop een geleidelijk vernieuwingsproces in de 
profielen verder kan worden gestimuleerd en welke ondersteuningsstructuur daarvoor wenselijk is. 
 
De commissies doen geen voorstellen waardoor het in gang gezette wetgevingstraject vertraagd wordt. 
 
Het betreft een kernachtig advies op hoofdlijnen. Het wordt uitgebracht vóór 1 januari 2005. 
 
De commissies adviseren ook hoe, voortbouwend op het werk van de profielcommissies, in de toekomst 
de inhoudelijke ontwikkelingen in vwo/havo en die in het vervolgonderwijs en in de wetenschap beter 
op elkaar kunnen worden afgestemd en hoe verwachtingen die het voortgezet onderwijs en het hoger 
onderwijs reëel van elkaar mogen hebben kunnen worden verduidelijkt. 
 
De commissies adviseren over de principes van een doorstromingsregeling van havo/vwo naar het 
hoger onderwijs en over de wijze waarop die verder kan worden uitgewerkt. 
  
 
Specifieke aspecten profielcommissie N&T/N&G 
 
 
De commissie adviseert over de manier waarop de noodzakelijke vernieuwing van de bètavakken 
gestalte kan krijgen, zowel wat betreft de inhoud, de didactiek, de examens als de cultuur in en rond 
die vakken. De vernieuwing moet erop zijn gericht, dat bètavakken leerlingen meer stimuleren om een 
vervolgopleiding op het gebied van bèta/techniek te kiezen. De commissie adviseert ook over de vraag, 
welke gevolgen een dergelijke vernieuwing zal moeten hebben voor de opleidingen in het hoger 
onderwijs. 
 
De commissie adviseert over een nieuw geïntegreerd bètavak, in eerste instantie bedoeld als 
profielkeuzevak voor het profiel N&T: visie op het vak, hoofdlijnen van mogelijke inhouden, de manier 
waarop dit vak het aantrekkelijker maken van het bèta-onderwijs zou kunnen stimuleren, de 
ontwikkeling van het vak o.a. in de vorm van proefprojecten, de gewenste ondersteuning, de 
organisatorische aspecten van de voorziene modulaire opbouw, de leraren, de examens en de 
leermiddelen. De commissie adviseert ook over de vraag of het nieuwe vak op termijn in het profiel 
N&T opgenomen zou kunnen worden als een verplicht vak, de voorwaarden waaronder dit zou kunnen 
en de criteria en procedure om te bepalen of daaraan voldaan wordt. 
De commissie adviseert over de profielkeuzevakken in het profiel N&G, met name de mogelijkheid de 
keuze te beperken tot natuurkunde en aardrijkskunde. 
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De commissie adviseert over de vraag of en zo ja hoe in het havo binnen de overeengekomen invulling 
van de profielen naar vakken en studielasturen de  inhoudelijke benadering van het vak algemene 
natuurwetenschappen in de profielen N&T en N&G behouden kan blijven. 
 
De commissie adviseert over de gewenste toekomstige inhoud van het vak wiskunde in de profielen in 
relatie tot de noodzakelijke kwaliteit en kwantiteit van de bètadoorstroom. 
 
 
 
 
Specifieke aspecten profielcommissie E&M/C&M 
 
 
Het kader voor het profiel E&M is, dat er twee verplichte vakken (wiskunde en economie zijn) en twee 
profielkeuzevakken, waaronder management en organisatie. 
 
De commissie adviseert over de vraag of op termijn het/een kunstvak in het profiel C&M opgenomen 
zou kunnen worden als een verplicht vak, de voorwaarden waaronder dit zou kunnen (waaronder in elk 
geval aard en inhoud van een dergelijk vak en de examens) en de criteria om te bepalen of daaraan 
voldaan wordt. Voorwaarde is in elk geval, dat de keuzemogelijkheden voor leerlingen in dit profiel met 
weinig affiniteit met kunst niet onnodig mogen worden beperkt. Voorwaarde is ook, dat de positie van 
het/een kunstvak in het profiel C&M geen beperkingen oplegt voor leerlingen om in het vrije deel (van 
dit profiel maar juist ook van andere profielen) een kunstvak te kiezen dat aansluit bij hun specifieke 
belangstelling. 
 
De commissie adviseert over de vraag of en zo ja hoe in het havo binnen de overeengekomen invulling 
van de profielen naar vakken en studielasturen de inhoudelijke benadering van het vak algemene 
natuurwetenschappen in de profielen E&M en C&M behouden kan blijven. 
 
De commissie adviseert over de gewenste toekomstige inhoud van het vak wiskunde in de profielen in 
relatie tot de noodzakelijke kwaliteit en kwantiteit van de alfa/gammadoorstroom. De commissie 
adviseert daarbij in het bijzonder over de vraag hoe kan worden voorkomen dat inhoud en omvang van 
het verplichte vak wiskunde onnodig belemmerend gaan werken voor leerlingen in het profiel C&M 
(vwo). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 


